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نرخمصوبعرضهمیشود؟ از چرانانبالاتر
در حالی  که نانوایان از تأخیر در پرداخت کمک هزینه ها و 
حذف سهم دولت از بیمه گلایه مندند، مردم از گران فروشی 
و چندنرخی شدن نان در بازار شکایت دارند؛ شرایطی که 
هم نانوا و هم مصرف کننده را ناراضی کرده که به گفته عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس باید هر چه سریعتر درباره 
خ واقعی نان تعیین تکلیف صورت گیرد. به گزارش ایسنا،   نر
اخباری مبنی بر افزایش غیر رسمی نان در نانوایی ها به گوش 
رسیده و مشاهدات میدانی نشان می دهد که در برخی از 
نانوایی های سطح شهر، نرخ نهایی پرداختی برای خرید نان، 

بیش از نرخ مصوب اعلام  شده است. 
به گونه ای که گاه در ازای دریافت یک قرص نان، هزینه ای 
معادل دو قرص از مشتری مطالبه می شود. این در حالی  
که  کالاهایی اساسی است  که نان یکی از معدود  است 
خ دولتی عرضه می شود و در لیست اقلام  همچنان با نر
یارانه ای قرار دارد. با این حال، تجربه روزمره خریداران 
کی از آن است که گران فروشی و حتی کم فروشی در برخی  حا
نانوایی ها، به یک رویه  معمول بدل شده است. نانوایان در 
پاسخ به انتقادهای مردم، عمدتا دو دلیل را برای افزایش 
خ مصوب نان  قیمت ها عنوان می کنند اول، تغییرنکردن نر
در برابر افزایش هزینه های جانبی، و دوم، فشار اقتصادی 
ناشی از اجاره های سنگین محل نانوایی است. یکی از 
نانوایان منطقه مرکزی تهران در گفت وگو با ایسنا، گفت: نرخ 
مصوب نان تغییر نکرده، اما ما هر روز با تورم در هزینه های 
، بیمه و خرید مواد اولیه  زندگی، اجاره مغازه، حقوق کارگر
خ  گر بخواهیم دقیق طبق نر روبه رو هستیم. از آن طرف، ا
ج مان با هم مطابقتی ندارد.  مصوب بفروشیم، دخل و خر
به گفته او، بخش زیادی از نانوایی ها، مالک ملک نیستند و 
به صورت اجاره ای فعالیت می کنند؛ اجاره هایی که در برخی 
مناطق تهران به چند ده میلیون تومان در ماه می رسد. 
کارشناسان حوزه اقتصاد معتقدند که برای کنترل وضعیت 
موجود، یا باید نرخ نان واقعی سازی شود و در عوض، حمایت 
هدفمند از اقشار کم درآمد صورت گیرد، یا اینکه سیاست 
فعلی یارانه ای اصلاح و نظارت ها تقویت شود. در این میان، 
آنچه مغفول مانده، رضایت مردمی است که نه دستشان 
به حمایت های خاص می رسد و نه از گرانی بی سابقه نان 
گرچه قوت غالب سفره های ایرانی است،  در امانند. نان، ا
کنون خود به مسئله ای در سبد مصرفی خانوارها  ا اما 
تبدیل شده است. فاطمه نظری - رئیس اتحادیه نانوایان 
سنتی - در گفت وگویی با اشاره به مشکلات اخیر در حوزه 
قیمت گذاری و حمایت های دولتی از نانوایان اظهار کرد: از 
، نرخ نان اصلاح شد و این اصلاح به عنوان یک  اواخر شهریور
مسکن موقت برای نانوایی ها تلقی شد. در آن زمان، دولت ۲۵ 

درصد کمک هزینه به نانوایان پرداخت می کرد. 
وی با ارائه مثالی از نحوه محاسبه این کمک هزینه افزود: 
قیمت نان لواش پیش از این ۹۰۰ تومان بود که با احتساب 
خ پایه آن به حدود ۱۱۲۵ تومان  ۲۵ درصد کمک هزینه، نر
می رسید. همچنین نان بربری که قیمتش ۳ هزار و ۵۰۰ تومان 
بود، با افزودن ۲۵ درصد یارانه، به حدود ۴ هزار و ۴۰۰ تومان 
کنون نزدیک به یک ماه است که  کید کرد: ا می رسید. نظری تأ
این کمک هزینه به نانوایان پرداخت نشده و حتی برنامه ای 
برای تداوم پرداخت آن نیز وجود ندارد. در حالی که این مبلغ 
پیش تر به صورت شبانه یا روزانه به حساب نانوایان واریز 
می شد، حالا با حذف آن، قیمت پایه ای که نانوا بر مبنای آن 
دخل وخرج خود را تنظیم می کرد، دچار اخلال شده است. 
رئیس اتحادیه نانوایان سنتی ادامه داد: این کمک هزینه که 
ابتدا ۱۰ درصد بود و به مرور تا ۴۰ درصد افزایش یافت و نهایتاً 
خ نان  در سطح ۲۵ درصد تثبیت شد، به نوعی بخشی از نر
محسوب می شد و حذف آن بدون جایگزین، فشار زیادی 
بر نانوایان وارد کرده است. نظری در ادامه با اشاره به افزایش 
قابل توجه هزینه های بیمه گفت: پیش تر دولت ۲۰ درصد 
از حق بیمه تأمین اجتماعی نانوایان را پرداخت می کرد که 
۱۰ درصد آن مربوط به سهم کارفرما، ۷ درصد سهم کارگر و ۳ 

درصد سهم بیمه بیکاری بود. 
کنون به طور کامل حذف شده و  اما این سهم حمایتی ا
لیست بیمه ای نانوایان تقریباً سه برابر شده است، یعنی 
نرخ پرداختی برای بیمه تأمین اجتماعی با افزایشی معادل 
۲۰۰ درصد روبه رو شده است.وی با انتقاد از نادیده گرفتن 
مشکلات نانوایان در برنامه هفتم توسعه کشور خاطرنشان 
که نان قوت غالب مردم است، انتظار  کرد: در شرایطی 
می رفت در تدوین این برنامه، مسائل مربوط به نانوایان 
سنتی و هزینه های سرسام آور آنان بیشتر مورد توجه قرار 

گیرد.
آردیارانهایقاچاقمیشود بخشیاز

کمیسیون برنامه و  از طرفی هم محسن زنگنه - عضو 
بودجه مجلس- با اشاره به تعلل در تصمیم گیری درباره نرخ 
کید بر اینکه مشکل فعلی حوزه نان، قانونی نیست  نان با تأ
کرد: شورای  بلکه ناشی از »بی تصمیمی« است، تصریح 
مربوط به قیمت گذاری نان می تواند حتی از روز اول یا چهارم 
خ تورم، افزایش اجاره نانوایی ها،  فروردین ماه با توجه به نر
افزایش قیمت کالاها و دستمزد کارگران، قیمت نان را تعیین 
و ابلاغ کند. همچنین این شورا می تواند بر اساس میزان 
سهمیه آرد تخصیصی به هر نانوایی، اعم از ۹ تن یا ۱۲ تن، 

اقدام به نرخ گذاری کند. 
زنگنه ادامه داد: با این حال، بیش از یک ماه است که این 
تصمیم گیری به تعویق افتاده و دلیل این تعلل، نگرانی دولت 
از پیامدهای افزایش قیمت نان و احتمال بروز تورم زنجیره ای 
و نارضایتی عمومی است. عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس در پایان به مسئله قاچاق آرد اشاره کرد و گفت: همین 
آرد یارانه ای که با مشکلات فراوان به دست نانوایان می رسد، 

بخشی از آن متأسفانه به قاچاق اختصاص می یابد. 
وقتی قیمت گذاری پایین انجام می شود، زمینه برای 
قاچاق آرد و سوءاستفاده از یارانه ای که حدود ۲۵۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد می شود، فراهم می شود. با توجه به 
اینکه نان در سفره مردم اهمیت بالایی دارد، باید هرچه زودتر 
تصمیم گیری جدی در زمینه قیمت گذاری، تامین چگونگی 
آرد مورد نیاز، تخصیص یارانه و... گرفته شود، نان قابل حذف 
از سفره مردم نیست؛ از سویی هم با اینکه تخلف نانوایان با 
عنوان بالا بودن هزینه های تولید و... توجیه مناسبی نیست؛ 
اما به هر حال چالشی است که وجود دارد و باید به طور جدی 

به این چالش ها و نارضایتی ها پاسخ داده شود.

گـــــــــزارش

لزومرفعناترازیبرق
و  داشته  مهم  علت  دو  برق  ناترازی 
گذشته یکی از این  سیاستگذاری غلط در 
عوامل و عامل دوم بحران مدیریتی است و 
این موضوع هم محل بحث دارد و مجلس 
هم به آن ورود کرده تا این مشکل حل شود. 
عبدالوحید فیاضی- عضو کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به چالش صنعت برق و قطع برق کشور 
با بیان اینکه در ناترازی برق نمی توان افزایش 
مصرف، رعایت نکردن الگوی مصرف، استفاده 
زیاد از کولرهای گازی غیر استاندارد، رمزارزها و 
ماینرها را نادیده گرفت، افزود: این موضوعات 
در افزایش ناترازی موثر بوده است. او با بیان 
اینکه یک پایه مهم اصلاح الگوی مصرف، مردم 
هستند، افزود: اما پایه اصلی، سیاستگذاران 
کشور هستند. یعنی کسی که در حوزه نیرو 
کند، باید اصلاح الگوی  سیاستگذاری می 
مصرف را آموزش بدهد و برای آن برنامه داشته 
باشد تا مردم هم صرفه جویی را رعایت کنند. 
فیاضی همچنین به هدررفت انرژی اشاره کرد 
و افزود: در نقاطی که در خطوط سیم به کابل 
شده، صرفه جویی صورت گرفت اما در آنجایی 
که شبکه های برق فرسوده و قدیمی هستند، 
گاهی ۱۵ تا ۲۰ درصد انرژی هدر می رود. وی 
کید کرد: خود وزارت نیرو باید در این زمینه  تا
سیاست جامعی داشته باشه تا این ناترازی در 

یک دوره زمانی مثلا دو یا سه ساله رفع شود.

قطعبرقمشترکانپرمصرف

مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق) توانیر( گفت: مشترکانی که نسبت 
به رعایت مصرف اقدام نکنند برای آنها اخطار 
محدودسازی و قطع برق ارسال می شود. به 
دنبال احتمال افزایش دمای هوا در روزهای 
آینده و نیاز بیشتر به مصرف برق وسایل 
سرمایشی مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل 
توانیر اعلام کرد که از ابتدای خرداد سالجاری 
کنتور برق مشترکان پرمصرف هر ۱۵ روز یکبار 
قرائت و قبض برق برای آنها صادر می شود. 
وی با صدور ابلاغیه ای از همه مدیران عامل 
شرکت های توزیع نیروی برق کشور خواست 
تا به مشترکان پرمصرف که نسبت به کاهش 
مصرف خود اقدام نکرده اند، متوسط مصرف 
ماهانه طی آخرین قرائت و تخطی از مصرف 
مجاز به آنها اطلاع رسانی شود. مدیرعامل 
توانیر با بیان اینکه اخطار محدودسازی و 
ارسال  پرمصرف  مشترکان  برای  برق  قطع 
می شود، افزود: بر اساس ابلاغیه صادره مقرر 
شد در قرائت دوره های بعدی ۱۵ روزه بار دیگر 
در صورت کاهش مصرف به طور مقتضی از 
همکاری مشترکان با صنعت برق قدردانی و 
در صورت عدم رعایت برنامه اعلام قطع برق و 
اقدام به آن با زمان متناسب با تخطی از ۲ برابر 
الگوی مصرف اقدام شود. رجبی مشهدی 
کثر  همچنین خواستار استفاده از ظرفیت حدا
کنتورهای هوشمند و نیز ظرفیتهای استانی 

به منظور دستیابی به اهداف مورد نظر شد.

افزایششاخصبورس

در اولین روز هفته شاخص کل بورس با 
افزایش ۱۳ هزار و ۹۶۳ واحد به رقم سه میلیون 
و ۱۴۳ هزار واحد رسید. به گزارش ایسنا، روز 
شنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۱۳ 
هزار و ۹۶۳ واحد رشد کرد و به رقم سه میلیون 
و ۱۴۳ هزار و ۳۶۶ واحد رسید. شاخص هم وزن 
نیز ۲۹۵۶ واحد افزایش داشت و در عدد ۹۶۷ 
هزار و ۶۹۸ واحد ایستاد. تالار شیشه ای در 
۳۸ روز کاری اخیر و در شرایطی که بازارهای ارز 
کرات و بهبود مناسبات  و طلا تحت تاثیر مذا
بین المللی روند کاهشی دارند، ۱۱ روز منفی را 
سپری کرده و سایر روزها سبزپوش بوده است. 
در اولین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس 
۱۸۵ عدد و سهام منفی ۱۵۱ عدد بود. تعداد 
خریداران نیز به ۸۳۴۵ نفر رسید و به طور کلی 
بازار ۰.۴۵ درصد افزایش داشت. همچنین 
۵۱۴ هزار فقره معامله به ارزش حدود ۱۲ هزار 
میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد. فارس، 
کچاد بیشترین تاثیر مثبت را بر  پارسیان و 
کنش  شاخص بورس داشتند. از نمادهای پرترا
نیز می توان به خودرو، وبصادر و وبملت اشاره 
کرد. هم چنین شاخص فرابورس ایران رشد 
۸۹ واحد را تجربه کرد و به ۲۷ هزار و ۷۳۵ واحد 
رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس ۳۷۳ 
هزار فقره و ارزش آن ۱۴۸ هزار میلیارد تومان 
گرس بیشترین تاثیر مثبت را بر  بود. ومپنا و زا
شاخص فرابورس داشتند اما آریان اثر منفی 
ایجاد کرد. مهر، مهرمام و وپایا نیز از نمادهای 

کنش فرابورس بودند. پرترا

: در حالی  آرمانملی–صدیقهبهزادپور
کثر نقاط جهان به ویژه  که بحران آب در ا
کاهش  ایران، به دلیل موقعیت اقلیمی و 
اصلی  چالش های  از  یکی  به  و...  بارش 
کشور تبدیل شده است، کشت محصولات 
کشاورزی آب بر این روزها بیش از پیش مورد 
انتقاد کارشناسان و مردم قرار گرفته است. 
این در حالی است که به گفته صاحبنظران؛ 
کشاورزی به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده 
آب، نقش تعیین کننده ای در تعمیق یا کاهش 
این بحران دارد. اما در این شرایط با وجود 
کارشناسان،  هشدارهای مکرر مسئولان و 
همچنان شاهد کشت محصولات آب بر در 
که نه تنها  کم آب هستیم  مناطق خشک و 
بهره وری اقتصادی پایینی دارند، بلکه به 

تشدید بحران آب نیز دامن می زنند. 

مصرفکنندهاصلیآب
سیدمحمد جواد جعفری کارشناس حوزه 
کشاورزی در این باره گفت: طبق بررسی های 
صورت گرفته حجم وسیعی از منابع آبی کشور 
در بخش کشاورزی مصرف می شود، در حالی 
که تنها ۱۲ درصد از مساحت کشور زیر کشت 
قرار دارد و سهم کشاورزی در تولید ناخالص 
داخلی حدود ۱۱ درصد است، این عدم توازن 
کارآمدی در  نشان دهنده بهره وری پایین و نا
مصرف منابع آبی است. او ادامه داد: کشت 
محصولات آب بر باوجود کمبود منابع آبی، 
در برخی مناطق خشک کشور مانند جنوب 
خوزستان، یا کشت محصولات آب بری مانند 
هندوانه در شرایط کنونی به قدری عجیب 
است که همگان به دنبال دلایل پشت پرده 
آن هستند. چون در حالی که صادرات این 
محصولات نیز با وجود حجم عظیمی از آب 
که صَرفِ آن می شود، به دلیل وجود مشکلاتی 
به کشور برگشت خورده می شود و این خود 
هدررفت بیشتر سرمایه هایی است که هم 
کنون به چالش اصلی اقتصادی – اجتماعی  ا

تبدیل شده است. 

اصلاحالگویکشت
کید بر اصلاح الگوی  کارشناس با تا این 
از  یکی  کشت  الگوی  اصلاح  گفت:  کشت 
ح شده برای مدیریت منابع  راهکارهای مطر
ح ها بیشتر  آب است، اما با این وجود این طر
در حد شعار باقی مانده و ضمانت اجرایی 
لازم برای تحقق آنها وجود ندارد. علاوه بر 
از  این، عدم وجود بانک اطلاعاتی دقیق 
منابع آب و الگوهای کشت، مانعی جدی در 
مسیر اصلاحات است. جعفری ادامه داد: 
برای برون رفت از این مشکل ضروری است 
اطلاعاتی  بانک  تدوین  با  نخست  گام  در 
جامع و ایجاد پایگاه داده ای دقیق از منابع 
برنامه ریزی  برای  زیرزمینی  و  آب سطحی 
مؤثر نسبت به منابع موجود اطلاعات جامع 
و مانعی تشکیل داد و در مراحل بعد برای 
اجرای دقیق اصلاح الگوی کشت، نسبت به 
تغییر به سمت کشت محصولات کم آب بر و 

متناسب با اقلیم هر منطقه حرکت کرد. 
از  کارشناس توضیح داد: استفاده  این 
تجهیزات و فناوری های نوین آبیاری می تواند 
کند  کمک  کشور را در مدیریت مصرف آب 
و سهم عمده ای را در کاهش هدررفت آب 
کشاورزی داشته باشد. در این  در بخش 
گاهی مردم و ارائه  بین قطعا افزایش سطح آ
آموزش ها و فرهنگسازی در این خصوص 
بسیار مهم است تا بتوان با ارائه مشوق های 
اقتصادی برای تغییر الگوی کشت، اندکی از 

وخامت بحران آب در سطح کلان را کاهش 
کید کرد: حفر چاه های غیرمجاز  دهیم. او تا
یکی از چالش هایی است که در سال های 
کاهش منابع آبی زیرزمینی  اخیر علاوه بر 
باعث تشدید بحران فرونشست زمین و ایجاد 
بحرانی جدید در بسیاری از کلانشهرها چون 

تهران، اصفهان و... شود. 
 

دلایلاصلیبحران
کارشناس حوزه انرژی توضیح داد:  این 
بحران آب در ایران نتیجه ترکیبی از عوامل 
اقلیمی و مدیریتی است، جهت مقابله با این 
بحران، نیاز به اقدامات فوری، هماهنگ و 
مبتنی بر داده های دقیق داریم. اصلاح الگوی 
کشت، مدیریت مصرف آب و آموزش کشاورزان 
از جمله راهکارهایی هستند که می توانند به 
بهبود وضعیت کمک کنند، و بدیهی است 
در صورت بی توجهی به این مسائل، خطر 
از  جدی تر   ۲۰۵۰ سال  تا  آبی  ورشکستگی 
همیشه خواهد بود. او ادامه داد: از سالهای 
کارشناسان و صاحبنظران  دور بسیاری از 
نسبت به این مساله در کشور به ویژه پایتخت 
کید داشتند که کمبود  هشدار داده بودند و تا
آب و این مساله یکی از دغدغه های اصلی 
از  بسیاری  و  شد  خواهد  محسوب  کشور 
اختلافات داخلی و بین المللی به دلیل »آب« 

ایجاد خواهد شد. 
او اضافه کرد: ایران بیشتر از اینکه به دلیل 
بحران های اقلیمی تحت تاثیر کمبود آب و 
مشکلات ناشی از آن قرار گیرد، به دلیل فقر 
مدیریت و سیاست گذاری  و برنامه ریزی های 
مناسب در این خصوص به بحران رسیده 
و  تصمیم گیری ها  باید  رو  این  از  است. 
اجرای تصمیمات را منوط به بررسی های 
هدررفت  به  که  کرد  کارشناسانه ای 

سرمایه های انسانی و ملی منتهی نشود. 

صادراتغیرعلمی
فاطمه پاسبان کارشناس حوزه کشاورزی 
مهم ترین  از  یکی  گفت:  باره  این  در  نیز 
معضلات مهم در حوزه کشاورزی را می توان 
کمبود آب دانست که این موضوع ناشی از 
بارش کم، خشکسالی و گرمای بیش از پیش 
کشت  هواست؛ اما در این موضوع الگوی 

نامناسب نیز در برخی از مناطق به کمبود 
آب دامن زده است و باعث شده کشاورزی در 
آن منطقه با مخاطرات بسیاری مواجه شود. 
در شرایط فعلی کاملا روشن است و همه ما 
به وضوح شاهد بحران جدی آب هستیم. 
این مشکل به چند عامل اصلی برمی گردد که 
شامل کم بارشی، خشکسالی و افزایش تبخیر 
است. این سه عامل، همراه با تغییرات اقلیمی 
خ داده و کشور ما نیز  که در سطح جهانی ر
از آن متاثر شده، باعث شده اند که با کمبود 
آب مواجه شویم. این دیگر نیازی به اثبات 
ندارد، زیرا واقعیت بحران بسیار آشکار است. 
بسیاری از شهرها و روستاهای کشور ما حتی 
برای تأمین آب شرب با مشکل مواجه هستند. 
علاوه بر این، بسیاری از روستاها به دلیل 
کمبود آب، کشاورزی خود را متوقف کرده اند؛ 
به طوری که حالا آب مورد نیاز آنها صرفا با تانکر 

تأمین می شود. 
او بیان کرد: به طور قطع، تغییرات اقلیمی 
در این بحران نقش مهمی دارند، اما عامل 
اصلی، نبود مدیریت صحیح است. ما باید 
با  نه تنها  ما  کشور  که  بپذیریم  را  واقعیت 
خشکسالی و کمبود بارش مواجه است، بلکه 
در مدیریت عرضه و تقاضای آب نیز دچار 
چالش های جدی است. چیزی که ما به آن 
نیاز داریم، یک سیستم جامع و هوشمند 
در مدیریت منابع آب است. ولی ما هنوز در 
این زمینه ضعف داریم و در کشورمان نوعی 

حکمرانی خوب آب وجود ندارد. 
بیتوجهیبهالگوهایموفق

با  که  کشورهایی  داد:  توضیح  پاسبان 
چالش های مشابه مواجه بوده اند، با استفاده 
از مدیریت جامع توانسته اند اثرات منفی 
کشور  اما در  کاهش دهند؛  را  اقلیم  تغییر 
صورت  موثری  پیش بینی های  نه تنها  ما 
نیز  پیشگیرانه  برنامه های  بلکه  نمی گیرد، 
بسیار محدود هستند. حتی در بحث درمان 

و رفع بحران، اقدامات بسیار ضعیف است. 
جعفری توضیح داد: بحران آب، بخش 
کشاورزی ما را به شدت تحت تاثیر قرار داده 
بزرگ ترین  از  یکی  کشاورزی  است. بخش 
مصرف کنندگان منابع آبی است و متأسفانه، 
مدیریت صحیحی برای این بخش وجود 
ندارد. برای هر محصول کشاورزی، باید عوامل 

ک، نیاز  مختلفی مثل اقلیم منطقه، نوع خا
آبی و حتی توجیه اقتصادی در نظر گرفته 
شود. اما در واقعیت شاهدیم که محصولات 
که اصلا  کشت می شوند  آب بر در مناطقی 
و  زیست محیطی  نظر  از  مناسبی  توجیه 

اقتصادی ندارند. 
این موضوع باعث هدررفت بیشتر منابع 
آب شده و تولید پایدار کشاورزی را به خطر 
اولویت بندی  نیازمند  ما  است.  انداخته 
کم آب بر با  مشخصی هستیم تا محصولات 
اولویت بیشتری تولید شوند و از منابع آب 
ک بهتر محافظت شود. او ادامه داد:  و خا
صادرات محصولات کشاورزی یکی از مباحث 
پیچیده ای است که نیازمند بررسی دقیق و 
کارشناسی است. اول از همه باید مشخص 
شود که کدام محصول قابلیت صادرات دارد. 
گر بخواهیم محصولی مانند پسته  برای مثال، ا
را به اروپا صادر کنیم، باید بدانیم که چه نوع 
پسته ای با چه کیفیت و استانداردی مورد 
نیاز بازار اروپاست. تنها با این اطلاعات است 

که می توان استراتژی صادراتی تدوین کرد. 
دارد،  اهمیت  صادرات  در  که  نکته ای 
که ما صادر  رقابت پذیری است؛ محصولی 
قیمت،  در  رقابت  توانایی  باید  می کنیم، 
کیفیت و استانداردها را داشته باشد. اما 
متأسفانه در حال حاضر این موارد برای 
انجام  به خوبی  ما  کشاورزی  محصولات 

نمی شود. 
کرد: باید برای هر  کارشناس اضافه  این 
، یک الگوی کشت علمی و  منطقه از کشور
متناسب با شرایط اقلیمی و منابع موجود 
تدوین شود. این الگو می تواند مشخص کند 
که کدام محصولات برای تولید در یک منطقه 
مناسب هستند. برای مثال، باید میزان آب 
مورد نیاز برای هر محصول، توجیه اقتصادی 
کاملا  آن  زیست محیطی  اثرات  حتی  و  آن 

بررسی شود. 
در واقع، الگوی کشت یک ابزار کلیدی است 
که می تواند هم بهره وری کشاورزی را افزایش 
ک را حفظ کند. علاوه  دهد، هم منابع آب و خا
بر این، کشاورزی باید در زنجیره ای تولید 
شود که نه تنها غذا را برای مردم تأمین کند، 
بلکه بتواند برای صادرات نیز پتانسیل هایی 

ایجاد کند. 

گزارش»آرمانملی«ازتشدیدبحرانکمبودآبباکشتمحصولاتآببر

ضرورت اصلاح الگوی کشت

لغو  از  شش ماه  از  بیش  گذشت  با 
ممنوعیت واردات گوشی های برند آیفون، 
حال رئیس کل گمرک ایران از آزادی کامل 
واردات تمامی برندهای تلفن همراه به کشور 
خبر داده و اعلام کرده است که هیچ مانعی 
وجود  هوشمند  گوشی های  ورود  برای 
ندارد و فرآیند ثبت سفارش و ترخیص طبق 

ضوابط قانونی در حال انجام است. 
که  گزارش ایسنا، آبان ماه ۱۴۰۳ بود  به 
به  مصوبه ای،  تصویب  با  وزیران  هیات 
محدودیت های  پرحاشیه ترین  از  یکی 
تجاری کشور پایان داد؛ ممنوعیت واردات 
آیفون که از اوایل پاییز سال ۱۴۰۱ به بهانه 
حمایت از تولید داخل و مدیریت منابع 
ارزی اعمال شده بود، سرانجام لغو شد و 
واردات رسمی محصولات آیفون مجدداً 
کنون با گذشت چندماه  مجاز اعلام شد. ا
از اجرای این مصوبه، فرود عسگری- رئیس 
کل گمرک ایران- در تازه ترین اظهارات خود 
در حاشیه یک نشست دولتی، اعلام کرده 
که هیچ محدودیت یا ممنوعیتی برای ورود 
هیچ کدام از برندهای گوشی همراه به کشور 

وجود ندارد. 
کرد: در ارتباط با واردات  وی تصریح 
موبایل، هیچ ممنوعیتی برای هیچ برندی 
کنون اجازه  دیگر وجود ندارد. تمام برندها ا

کالا  صاحبان  که  شرطی  به  دارند،  ورود 
ثبت سفارش انجام دهند؛ ما نیز همچون 
گذشته در حال ترخیص  روال سال های 
هستیم و هیچ دغدغه ای در این زمینه 
وجود ندارد. می توان گفت که تصویب لغو 
ممنوعیت واردات آیفون در آبان ماه ۱۴۰۳، 
بازنگری  مسیر  در  مهم  گام های  از  یکی 
چهاردهم  دولت  تجاری  سیاست های 
بود؛ به موجب این مصوبه، ورود رسمی 
، از جمله آیفون،  گوشی های بالای ۶۰۰ دلار
بلامانع اعلام شد و گمرکات سراسر کشور 
موظف به انجام تشریفات قانونی و ترخیص 

در  ایران  گمرک  کل  رئیس  شدند.  کالا 
صحبت های اخیر خود در خصوص این 
موضوع خاطرنشان کرد: مدل های جدید 
آیفون، از جمله آیفون ۱۶، به صورت رسمی 
وارد کشور شده اند؛ بنابراین در حال حاضر 
مشخص است که چه تعداد دستگاه،  از چه 
مبادی و با چه شرایطی ثبت سفارش و وارد 
کشور شده است. وزارت صمت و سازمان 
انجام  ثبت سفارش  باید  توسعه تجارت 
دهند و ما نیز مطابق همان عمل می کنیم. 
پس از آزادسازی واردات آیفون، موجی از 
ثبت سفارش برای مدل های مختلف این 

برند شکل گرفت. بر اساس اعلام گمرک، 
بخش عمده این واردات از طریق گمرکات 
فرودگاه امام خمینی، بندر شهیدباهنر و 

مشهد انجام گرفته است. 
نیز  واردات  هزینه های  خصوص  در 
می توان گفت که مطابق قانون بودجه سال 
جاری و کتاب مقررات صادرات و واردات، 
حقوق ورودی گوشی های بالای ۶۰۰ دلار 
در رویه تجاری ۱۵ درصد و در سایر رویه ها 
تا ۳۰ درصد تعیین شده است. این در حالی 
است که برای گوشی های با ارزش کمتر از ۶۰۰ 
، چهار درصد است. بازار موبایل ایران  دلار
طی سال های اخیر به واسطه سیاست های 
، ممنوعیت های  خ ارز ارزی، نوسانات نر
مقطعی و همچنین قاچاق گسترده دچار 
آشفتگی شده بود؛ فعالان این حوزه بارها از 
اثرات منفی ممنوعیت واردات آیفون سخن 
که این تصمیم  کرده بودند  کید  گفته و تا
بلکه  نکرده،  کمکی  ارز  کنترل  به  نه تنها 
سبب افزایش قاچاق، گرانی و بی اعتمادی 
کنون، با اظهارات  در بازار شده بود؛ اما ا
جدید رئیس کل گمرک ایران مبنی  بر عدم 
وجود هیچ گونه ممنوعیت برای برندهای 
مختلف، به نظر می رسد مسیر برای ایجاد 
شفافیت، رقابت پذیری و تعادل قیمتی در 

بازار هموارتر شده است.

واردات تمام برندهای موبایل، آزاد اعلام شد
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ح ها بیشتر در حد شعار باقی  برای مدیریت منابع آب است، اما با این وجود این طر

مانده و ضمانت اجرایی لازم برای تحقق آنها وجود ندارد


